
Parallelsessie I&O Dijkversterking Gorinchem - Waardenburg, 2 juli 2020 1

Parallelsessie Informatie en Ontmoeting via MS teams, 2 juli 2020
Dijkversterking Gorinchem - Waardenburg
Samenvattend verslag

Aanwezigen

Voorzitter: mevrouw M. Molengraaf
Raadsgriffie: de heer H. Sepers 
Fracties: Stadsbelang-Democraten Gorinchem-CDA-PvdA-SGP/ChristenUnie -

VVD-D66-SP-GroenLinks-Gorcum Actief-Fractie Van Maaren
Portefeuillehouder: de heer D. van Zanten
Gasten: de heer W. Brouwers, Graaf Reinaldalliantie
Ambtelijk: mevrouw C. Jeeninga
Notulen: notulistenbureau Leeuwenburgh-Vendrig

Opening

De voorzitter opent de vergadering en heet iedereen hartelijk welkom. 
Zij verwijst naar de presentatie die op iBabs beschikbaar is.

Dijkversterking Gorinchem – Waardenburg

Het waterschap heeft recent het nieuwe ontwerp van de dijk van Gorinchem naar 
Waardenburg vastgelegd in het ontwerp Projectplan Waterwet. Gecoördineerd met het 
projectplan Waterwet ligt ook het ontwerp bestemmingsplan dijkversterking Gorinchem – 
Waardenburg ter inzage. De gemeenteraad zal in het najaar worden gevraagd het 
bestemmingsplan vast te stellen.
Deze avond is bedoeld om u als gemeenteraad te informeren over het nieuwe ontwerp van 
de dijk voor het grondgebied van Gorinchem en hoe dit proces is verlopen tot aan het 
ontwerp. Met een kleine doorkijk naar de uitvoering. Deze toelichting zal worden gegeven 
door de Graaf Reinaldalliantie (samenwerking waterschap, aannemer en adviseur). Claudia 
Jeeninga van het team Stadsontwikkeling zal daarna nog ingaan op het Projectplan 
Waterwet en het ontwerp bestemmingsplan dijkversterking Gorinchem – Waardenburg 
zowel procedureel als inhoudelijk.

De heer Van Zanten zegt dat al geruime tijd geleden is gevraagd om deze bijeenkomst. De 
presentatie is uitvoerig en is ingekort tot vooral het gedeelte over het Gorinchems gebied. 
Ook het bestemmingsplan zal aan de orde komen.

De voorzitter licht toe dat in het najaar er een B&A-sessie zal volgen en besluitvorming in 
de raadsvergadering. 

Mevrouw Jeeninga geeft een presentatie (beschikbaar op iBabs).
In 2018 is de gemeenteraad geïnformeerd over de plannen voor een dijkversterking 
Gorinchem – Waardenburg. Zij schetst de verschillende fasen en licht de Graaf 
Reinaldalliantie toe. Er hebben allerlei participatietrajecten plaatsgevonden. Voor elk dijkvak 
is gekeken wat de beste oplossing is, grond binnenwaarts, buitenwaarts of via een 
constructie. Het plan ligt nu ter visie.

De heer Brouwers vervolgt de presentatie en gaat in op de ruimtelijke inpassing. Hij schetst 
het inpassen en meekoppelen. Soms is het een gecombineerde opgave. Hij licht de dijk en 
de inpassing van verschillende onderdelen toe. De bestaande waarden worden zo mogelijk 
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extra aangelicht. Hij licht de verschillende waarden toe. In dit kader gaat hij in op de 
Vestingweg, de Ravelijn, de Dalemse sluis, verschillende overlaten, de Herculespost. Er 
zullen bomen gekapt moeten worden maar er zullen ook bomen terug geplant worden waar  
mogelijk. De dijk wordt gedeeltelijk 60 km en 30 km zone. Er worden ook recreatieplekken 
met banken ingericht. Voor de Woelsewaard wordt gezocht naar rivier- en 
natuurcompensatie. 

Mevrouw Jeeninga gaat nog in op het bestemmingsplan. Het projectplan Waterwet ligt tot 8 
juli ter visie samen met het ontwerp bestemmingsplan. De raad wordt in het najaar 
gevraagd het bestemmingsplan vast te stellen. De uitvoering zal plaatsvinden tussen 2021 
en 2026. Voor de meekoppelkansen zijn nog geen financiële middelen beschikbaar. 

De voorzitter bedankt voor de presentatie en geeft gelegenheid voor het stellen van vragen.

De heer Van Willigen bedankt voor de presentatie. Hij vraagt of de erfgoedcommissie er 
nadrukkelijker bij betrokken kan worden. Hij heeft navraag gedaan bij bewoners en schrok 
van de informatie. Hij meent dat heel Gorinchem Oost direct betrokken is en vraagt om 
deze inwoners van informatie te voorzien. Een direct omwonende heeft slechte ervaring met 
dijkverzwaring; graag aandacht hiervoor. Hij vraagt ook of rekening wordt gehouden met 
bedrijven aan de dijk.

De heer Van Breemen is enthousiast over de vesting en de waterlinies die hierin 
meegenomen worden. Het is mooi als de Ravelijn weer zichtbaar wordt. Is er contact met 
de vestingwerkgroep?
Natuur en biodiversiteit; er komt natuurcompensatie in de Woelsewaard maar hoe gaat dat 
verder. In het begin is stadsecoloog Johan Sterk hier ook bij betrokken geweest. Hoe staat 
het hiermee? Het is fijn als de Woelsewaard ontsloten wordt maar het parkeren zou daar 
niet mogelijk moeten worden gemaakt. Aan die kant van de binnenstad komt ook meer 
parkeergelegenheid waarvan bezoekers gebruik kunnen maken. 

De heer Collee is blij dat er rekening is gehouden met de waterlinie en de historie. 
Gesproken wordt over 400 woningen aan de dijk en voor 95 woningen zou sloop of 
maatwerk aan de orde komen. Graag nadere informatie hierover. Hij noemt de toename 
van het aantal fietsers op de dijk; misschien kan gekozen worden voor een brede 
fietsstrook. Ook vraagt hij of het bij sloop of maatwerk gaat om monumentale panden.

De heer Roeland vraagt wat de Reinaldalliantie in de dijk denkt tegen te komen aan kabels 
en nutsvoorzieningen.

Mevrouw Hamann merkt op dat Gorinchem Oost hier zeker mee te maken krijgt. Zij is 
benieuwd naar de adviezen van de erfgoedcommissie en de vestingcommissie. Zij noemt 
het Paraplubestemmingsplan voor de waterlinies en vraagt in hoeverre dit hiermee 
overeenkomt. Zij is erg blij met het respect voor de waterlinie en de Woelsewaard en vraagt 
wat er wordt gecompenseerd. Een parkeerplaats daar is naar haar mening geen goed idee. 

De heer Van Dam vraagt welke keuzes de gemeenteraad van Gorinchem nog kan maken. Is 
dat alleen het vaststellen van het bestemmingsplan? 

De heer Van Zanten licht toe dat het Waterschap en de alliantie verantwoordelijk zijn voor 
de uitvoering van de dijkversterking. De speelruimte voor de raad is niet erg groot. 

De heer Brouwer licht met betrekking tot de biodiversiteit in de uiterwaarden toe dat er een  
nieuwe geul gegraven zal worden voor watercompensatie. Natte laagtes worden gegraven 
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voor meer natte natuur. Het onderwaterleven zal een grotere variatie krijgen en er komen 
ook andere beheersvormen. De verdere uitwerking volgt nog. 
Met betrekking tot de dijk wordt ook gezocht naar biodiversiteit maar de sterkte van de 
grasmat is belangrijk. Gedacht wordt aan een grotere variatie aan bloemen en planten. 
Sloop van woningen kwam in de alternatieven aan de orde. Uiteindelijk is gekozen voor 
geen sloop maar wel maatwerk en dat wordt nu gedetailleerd zodat het het minst effect op 
de woningen heeft. Bij het gastvrije waaldijkprofiel gaat het om het zoeken naar een veilige 
inrichting en voldoen aan wettelijke eisen, snelheid remmen en passeerbaarheid voor auto’s 
ongemakkelijker maken. Er komt een smaller profiel. Nutsvoorzieningen worden zeker 
meegenomen. Parkeren bij de Woelsewaard: dit hangt samen met de drukte bij het 
recreëren in de Woelsewaard. Men wil voorkomen dat de hele dijk vol komt te staan met 
geparkeerde auto’s. Het parkeren zal volledig op grasbeton plaatsvinden.

De heer Hachhouch vraagt of de Dalemse Wiel zichtbaar blijft.
De heer Brouwer bevestigt dit; het wordt volledig behouden.

De heer Van Zanten licht toe dat de meekoppelkansen destijds door de gemeente zijn  
ingebracht. Die zijn ook verwerkt in het ontwerp maar dat wil niet zeggen dat ze allemaal 
gerealiseerd kunnen worden. De vesting is een rijksmonument en er moet een 
cultuurhistorisch onderzoek ingesteld worden. Dat is aangevraagd en ook een subsidie in  
cofinanciering. De werkgroep vesting is hierbij betrokken en is geïnteresseerd in de 
meekoppelkansen. De erfgoedcommissie is ook hierbij betrokken. Vervolgens komt men 
terug bij de raad. Er zijn nog geen gelden gereserveerd voor de meekoppelkansen. 

De heer Van Willigen noemt de veiligheid die gegarandeerd moet worden in het kader van 
het meekoppelproject. Rijkswaterstaat moet de dijken veilig maken. 

De heer Van Zanten zegt dat het Waterschap in dezen bevoegd gezag is. De dijkversterking 
en de waterveiligheid moeten zeker gegarandeerd zijn. De meekoppelkansen zijn extra’s op 
het gebied van erfgoed. Dan gaat het om wensen die de gemeente zelf heeft en die de 
gemeente zelf zal moeten betalen. Desgevraagd licht hij nader toe dat het definitieve 
ontwerp voor de dijk voor ligt inclusief de meekoppelkansen maar hij kan nog niet zeggen 
dat het in die vorm gerealiseerd kan worden want de gemeente moet hieraan bijdragen.

De heer Van Willigen ziet het plan als voor 90% geregeld en misschien moet de gemeente  
dan nog 10% betalen. 

De heer Van Zanten zegt dat het plan is uitgetekend maar voor de meekoppelkansen  
moeten nog middelen komen van de gemeente. We doen ons best om die te realiseren. 
Voor een belangrijk deel is de raad dan aan zet. 

De heer Van Dam zegt dat dit raakt aan waar de raad dan nog over gaat. Er kunnen nog 
mooie opties gekozen worden. Het bestemmingsplan gaat alleen over Gorcumse grond. 
Wanneer kan de raad besluiten nemen over meekoppelkansen? Met het bestemmingsplan of 
later?

De heer Van Zanten zegt dat het bestemmingsplan nu ter visie ligt. Na de zomer is de 
vaststelling door de raad voorzien. De marges voor inbreng van de raad zijn beperkt. Het 
gaat alleen over het tracé van de dijk op Gorcums gebied. Over de meekoppelkansen die in 
het ontwerp staan moet later besloten worden. Eerst is cultuur historisch onderzoek nodig. 
Vervolgens kunnen voorstellen gemaakt worden voor de raad over de meekoppelkansen en 
de financierbaarheid ervan. Dat loopt mee met de uitvoering van het werk en dat kan nog 
enkele jaren duren. 
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De voorzitter vraagt of het college de raad tijdig zal raadplegen over de meekoppelkansen 
en de daarvoor benodigde budgetten.

De heer Van Zanten bevestigt dit. De meekoppelkansen die ingetekend zijn, zijn door de 
gemeente ingebracht in de vorige raadsperiode. De raad heeft daar destijds instemming 
mee betoond. Maar het college komt tijdig naar de raad om te kijken welke 
meekoppelkansen gerealiseerd kunnen worden, hopelijk allemaal. 

De heer Van Willigen vraagt om beantwoording van zijn vraag inzake de communicatie met 
de inwoners. 

De heer Van Zanten zegt dat de communicatie en het goed ontsluiten tijdens de uitvoering 
van het werk hoort bij de uitvoering van het werk. Dat is een verantwoordelijkheid van het 
Waterschap. Zij zullen daarvoor moeten zorgen. En ook voor de voorlichting breder dan de 
bewoners langs de dijk. Dat gaat zeker gebeuren.

De heer Brouwer bevestigt dat het onderwerp communicatie meegenomen wordt in het 
proces.

Sluiting

De voorzitter bedankt de aanwezigen voor hun inbreng en sluit de vergadering. 


